
ФИЗИКА ЭЛЕМЕНТАРНЫХ ЧАСТИЦ И АТОМНОГО ЯДРА
2024. Т. 55, вып. 3. C. 529

COMPUTING SOFTWARE ARCHITECTURE
FOR THE BM@N EXPERIMENT

K.Gertsenberger 1, *, I. Pelevanyuk 1,
P.Klimai 2, A. Chebotov 1

1 Joint Institute for Nuclear Research, Dubna
2 Institute for Nuclear Research, Russian Academy of Sciences, Moscow

Distributed data processing and computing is highly relevant to the BM@N
experiment, the first ongoing experiment of the NICA project due to the high
data flow, the sequential processing of which would take hundreds of years. The
latest BM@N Run alone produced about half a petabyte of raw data, and when
the experiment reaches its design parameters, the amount of the data will increase
approximately by an order of magnitude. To solve this problem and combine all
distributed resources of the experiment into a single computing and storage system
as well as provide the automation of job processing flows, the computing software
architecture has been developed and is being implemented. It includes a complex of
software systems for distributed processing of BM@N data flows.

Проведение распределенной обработки данных и разработка соответствую-
щей модели компьютинга крайне актуальны в эксперименте BM@N, входящем
в проект NICA, из-за большого потока данных, последовательная обработка
которых заняла бы сотни лет. Только в последнем сеансе BM@N получено около
0,5 ПБ сырых данных, а когда эксперимент выйдет на проектные параметры,
их объем увеличится на порядок. Для решения задачи и объединения распреде-
ленных ресурсов эксперимента в единую систему хранения и обработки, как и
автоматизации обработки потока задач, разработана и реализуется программно-
вычислительная архитектура. Она включает в себя комплекс программных си-
стем для распределенной обработки потока данных BM@N.
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